
I I . 
Občni zbor , ,Učiteljskega vdovskega d r u š t v a " . 

(Dalje.) 

Občnemu zboru »vdovskega učiteljskega društva" je predsedoval dne 7. t. m. njega 
predsednik, mil. g. prost dr. Anton Ja rec . V uvodnem govoru spominja se umrlih 
udov gg. Vozlačeka, učitelja v Laščah, in J. Zupanca, umirovljenega učitelja, poslednjič 
organista v Šmartinem pri Gorenjem gradu na Štajarskem. (Zbor v znamenje sožalovanja 
vstane.) 

Gosp. predsednik omenja še dvoje vladnih odlokov; pryi zadeva pravočasno pred
laganje letnih izkazov o delovanji društva, drugi odlok pa zadeva davek, ki se ima dru
štvu naložiti pod imenom: »pristojbinska odmera" (GebiihrenAequivalent). Nadalje na
znani, da je vladi sporočil, da ima »vdovsko druš tvo" ljudoljuben humanitaren namen 
in se vzdržuje z letnimi doneski; premoženje je nastalo nekaj iz darov, nekaj iz plače
vanj, ter je vsled tega prosil za prizanašanje z davkom. (Dosihmal še ni bilo odgovora.) 

Tajnik in blagajnik gosp. Močnik poroča o društvenem delovanji in o denarnem 
stanu. Društvu na novo pristopil je učitelj g. France KI in ar, sedaj v Dobrunjah. 
Umrla sta dva uda, in sicer učitelja Vozlaček, kateri je zapustil vdovo in dve siroti, in 
Zupanec, po katerem žaluje vdova in šest otročičev, ki imajo pravico do podpornine (do 
18. leta). Podpiranih je bilo enajst vdov po 80, in tri po 100 gl. na leto. Sirot je bilo 
podpiranih enajst, a odpadle so tri zarad starosti in bolezni. Temu številu prirastejo 
sedaj: dve vdovi (po 100 gld. na leto) in osem sirot. 

Druš tven i račun je razviden iz tiskanega računa od 1. septembra 1885. do konca 
avgusta 1886. L, ki se je udom že na dom poslal, a tudi pri občnem zboru se razdelil. 

Društvenega premoženeja je v obligacijah 43.750 gold., v hranilničnih bukvicah, 
dolžnih pismih in gotovini pa 2052 gold. 49. kr., torej vsega skupaj 45.802 gold. 49 kr. 
Društveno premoženje se je pomnožilo za 919 gold. 28 kr. V obligacijah je lansko leto 
bilo 42.950 gld., a letos je 800 gld. Več toraj vkup 43.750 gold. — Pri občnem zboru 
je v preteklem letu bilo razdeljenih 130 gld., nekaj po društvenih pravilih, nekaj pa iz 
dobrote. Odbor je že v letošnji seji dovolil g. Vran iču iz Št. Ruperta na Štajarskem 
30 gold., ker je dostojno dokazal izvanredne potrebe v družini. To je vpisano med točko 
»vdovam in sirotam". 

Ako primerjamo to, kar dobimo od naših udov na vstopnini in letnini, kar znaša 
397 gld. s tem, kar dajemo, oziroma, kar smo izdali preteklo leto, namreč 1343 gld. 
48 kr., nam primanjkuje 946 gl. 48 kr.; to pa smo nadomestili nekoliko iz obresti, ne

Učiteljska zborovanja v Ljubljani. 



Hačun 
o dohodkih in stroških vdovskega učiteljskega društva, njega vdov in 

sirot na Kranjskem od 1. septembra 1885. do 1. septembra 1886. 1. 

Oprav. P o s a m e z n o Gotovina j Obligacije 
štev. 

gld. | kr. gld. | kr. 

P r i h o d k i : 
1 Gotovine v blagajnici 159 95 
2 Letnina in vstopnina društvenikov: 

I I. četrtletje 102 gld. 
H . 130 » 

IIL ■ 96 „ 
IV. » . . . . 69 „ 397 — 

3 Obresti od obligacij: 
I. četrtletje . . . 156 gld. 50 kr. 

II. » . . . . 761 „ 25 „ 
III. „ . . . . 154 „ 40 „ 
IV. „ . . . . 731 „ 85 „ 1804 — 

4 Obresti od kapitalov 19 50 
5 Nakupljene obligacije imajo nominalne vrednosti . . . . . 800 — 

2380 45~ 
S t r o š k i : 

6 Vdovam in sirotam: 
I. četrtletje . . . 415 gld. 09 kr. 

II. . . . 318 „ 81 » 
III. „ . . . 347 „ 50 ,, 
IV. . . . 262 » 08 „ 1343 48 

7 Za nakupovanje obligacij 679 90 
8 Pri občnem zboru so dobili: 

Zupane Urša 50 gld. 
Novak Janez 30 „ 
Kravs Jože 30 „ 
Jerom Jožefa . . . 20 ,, 130 — I 

2153 1 38 
P r e m o ž e n j e : 

9 Hranilnične bukvice 1400 42 
1 0 V državnih dolžnih pismih preteklega leta 42.950 — 
11 Prirastlo tekoče leto št. 5 800 — 
12 Privatna dolžna pisma 100, 75, 150 in 100 gld. 425 — 
13 Gotovine v blagajnici . . . . . . . . 227 | 07 _ 

Skupaj . ~2052 " 49 43.750 — 

V Ljubl jan i , 1. septembra 1886. 1. 

Dr, Anton Jarc, 
prvosednik. 

Matej Močnik, 
blagajnik in tajnik. 



koliko pa iz blagajničnih ostankov. — Kakor že omenjeno, se je letos premoženje zvišalo 
za 4009 gl. (rebus in stantibus); ako ostane kakor je sedaj, bode stroškov prihodnje leto 
1743 gld. 48 kr. 

Tak je bil račun 1. septembra. Odsihmal je vplačanega: kapital 75 gl. in obresti 3 gld. 
25 kr. Na dolgu je 8 letnin po 6 gld. in obresti od kapitala 100 gld. 

Zbor vzame to poročilo brez debate na znanje. 
Na dnevnem redu so prošnje: Gosp. Leopold Božič, nadučitelj v Žireh, dobi izredne 

podpore 50 gld.; učiteljska vdova Josipina Jerom po dobroti 20 gld., kakor lansko leto. 
(f g. Jerom je bil sicer ud vdovskemu društvu, a ker je že bolehen pristopil, ni učakal 
dobe dveh let, in povrnilo se je vdovi vplačano. Vdova Josipina je sedaj v Ljubljani, 
otroci so, premoženja ni, in kam se hoče zateči, kakor k učiteljem. Uboštvo je toliko 
večje, ker po nesreči ranjki ni bil stalno umeščen, torej tudi nima vdova postavne pokojnine.) 

V pregledovalce računov se volijo: Adamič (Ljubljana), Kavčič (D. M. Polje) in 
Ko v š ca (Kropa). V predsednika se voli vsklikoma dosedanji predsednik, ki se uda občni 
želji in prošnji, ter hoče še biti predsednikom. Po »listkih" se voli v blagajnika učitelj v po
koji, M. Močnik, in v sedanji odbor: Borš tn ik , Čenčič, Govekar (tajnik), A. Pra
pro tn ik (Ljubljana), Franc Prap ro tn ik (Preska), Simon Puncah in Ivan Tomšič. 

I I I . 
Občni zbor , . S l o v e n s k e g a u č i t e l j s k e g a d r u š t v a " . 

Ko je bilo zborovanje »vdovskega društva" zvršeno, otvori zborovanje »Slovenskega 
učiteljskega društva" njega podpredsednik gosp. profesor F. P r e d i k a , (g. predsednik 
Andrej P r a p r o t n i k bil je uradno zadržan) ter zborovalce prav prijazno pozdravi, in 
razlaga, zakaj je odbor volitev novega odbora za prvo točko dnevnega reda določil, ter 
povabi navzoče ude, da naj izvolijo v prihodnji odbor može, ki niso preobloženi z drugim 
delom, da bode potem društvo zamoglo lože ustrezati svoji nalogi. Prične se takoj vo
litev devetih odbornikov po listkih. Izvoljeni so bili gg.: Andrej P r a p r o t n i k , Pr. Go
vekar , Ivan Tomšič, J. Pred ika , Andrej Žumer, Feliks S t e g n a r , Fr. Pap le r 
in prof. Leveč. V ožji volitvi bil je izvoljen g. Iv. Borš tn i k z 12 glasovi, nasproti 
10 glasovi, katere je dobil g. A. Brezovnik. 

Društveni tajnik g. Franc Govekar poroča na to o društvenem delovanji v pre
teklem letu nekako takole: Odbor »Slovenskega učit. društva" se je v seji dne 8. ok
tobra preteč. 1. takole ustanovil: gg. A. P r a p r o t n i k, predsednik; prof. Jak. Predika , 
namestnik; Franc Govekar , tajnik; Iv. Tomšič, blagajnik, in A. Žumer, knjižničar. 
Poleg teh so še štirje odborniki delavni pri sejah. K sejam shajal se je odbor skoraj 
vsaki mesec, ter je obravnaval razne društvene stvari. Posebno mnogokrat se je odbor 
posvetoval, kako bi na najprimernejši način društvo začelo izdajati knjige za slovensko 
mladino. 

Društvo je v ta namen povabilo slovenske pisatelje, da bi spisovali za nameravano 
šolsko knjižnico. Pa, žalibog, do danes nam je poslal samo jeden sotrudnik rokopis. 
Zato je naše slovensko učiteljsko društvo toliko bolj razveselila vest, da so se poslednji 
čas začele gibati in zbirati mlade moči v ta prevažni namen, da bi se skoraj spisala in 
osnovala toliko zaželjena in prepotrebna knjižnica za našo mladino. 

Odbor je tudi to zadevo postavil na dnevni red današnjega občnega zbora po želji 
naših mladih sotrudnikov. Opomniti mi je še posebno, da so se našega slovenskega uči
teljskega društva spominjali naši vrli bratje cehi. Slavni češki rodoljub g. Ivan Lego 
v Pragi je 5. februvarja t. 1. poslal slovenskemu učiteljskemu društvu 32 iztisov čeških 



knjig razne vsebine, za kar se mu je odbor javno zahvalil. Gosp. Ljudevit Š vas tal, 
učitelj na Žižkovem, poslal je našemu društvu zanimivi svoj računski stroj z obširnim 
popisom, kako ga uspešno v šoli rabiti. Gosp. učitelj J. Kru leč je pri znanstvenem 
zabavnem večeru v daljšem govoru in dejanskem navodilu razkazoval, kako je ta novi 
računski stroj rabiti kot izvrstno šolsko učilo. Gosp. profesor Verhovec bral je pre
zanimivo berilo o zadevi starejših šol in učiteljev v Ljubljani. Gosp. nadzornik Andrej 
Žumer razlagal nam je učiteljsko razstavo v Celovci in dr. Tem in vsim, kateri so kaj 
pripomogli, da so bili zimski večeri tako mikavni, izrekam v imenu odbora najprisrčnejšo 
zahvalo. (Konec prih.) 


